



United Nations
Framework Convention on
Climate Change

United Nations

December 2015

The Paris Action Statement

Transforming local and regional climate action

Cities and regions are key engines of social cohesion and national economic development and influence a substantial share of global greenhouse gas emissions. They also face strong impacts of climate change, especially with regards to water supply, air quality and health, food security, agricultural incomes, heat waves and flooding.

Widely mobilized, local and subnational governments are on the front-line of reducing greenhouse gas emissions. They are key implementers of climate action in close collaboration with their citizens and local stakeholders. Economic, technological and social innovation is taking place at local and regional levels and contributing to sustainable development in every part of the world.

Putting the world on a below 2°C trajectory and resilient pathway will only be possible if local and regional climate action is accelerating.

Together, national, local and subnational governments, citizens, communities, non-governmental organisations, donors, banks, businesses and international organisations all have an important role to play in accelerating the transformation towards a sustainable future, in every city, province and region across the planet.

A sustainable, climate resilient and low emission world with decent living conditions for all can only be achieved if we take action at the level closest to the citizens.

This requires leadership and collaboration between different levels of governance, innovation and transformation of our lifestyles and supply chains. This also means science-based policies and effective monitoring.

We are coming together in Paris to commit to a new way of working. To do this, we are joining forces to enhance multilevel leadership and partnerships, and scale up climate action in towns, cities, provinces and regions across the world.

* * *

With our varying responsibilities and capabilities, we collectively commit to support local and regional climate action by further deploying resources by 2020.

We recognise that investments in low-emission and climate-resilient urban infrastructure and services are now essential to reduce global greenhouse gas emissions and to reduce the risk of harmful climate impacts locally, while simultaneously delivering significant social and economic benefits such as job creation, resource efficiency and public health gains.

To accelerate long term climate action, we agree to work altogether, in accordance with our respective mandates, towards four key objectives by 2020:

1. **To increase the scale and number of cities and regions' climate action** and plans to reduce emissions from high-emitting sectors and enhance adaptation to climate change. Specifically:
 - Coverage should include diverse local and regional contexts across all continents;



United Nations
Framework Convention on
Climate Change

United Nations

- Ambition will be set with a view to contribute to a below 2°C pathway;
 - Special emphasis will be placed on the metropolitan areas facing rapid urbanisation to leverage their capacity to design and implement ambitious resilient, resource efficient and low carbon planning strategies.
2. **To build climate resilience in as many cities and regions as possible with special attention paid to the most vulnerable cities, regions and populations;**
3. **To scale up financing for local and regional investments; Specifically:**
- Accelerate financial support to local integrated policies, infrastructure strategies and programmes towards climate mitigation and resilience across all continents;
 - Improve access to sustainable finance for cities and regions.
4. **To reinforce action-oriented dialogue, partnerships and new policies between all levels of government (national, regional, provincial, urban and community-levels). Specifically:**
- Promote the scaling-up and acceleration of relevant subnational sectorial alliances;
 - Develop new multi-level international partnerships;
 - Enhance national government participation in existing international initiatives;
 - Support the exchange of knowledge and technology transfer between cities and regions around the world, including through decentralised cooperation.

Through collaboration and working in partnership, we will achieve these objectives and accelerate transformation on the ground together with citizens across the world. In the spirit of the Lima Paris Action Agenda, we will continue developing a path of action toward COP22, in Marrakech, to finalise our work plan as initiated here.

We will take advantage of the UNFCCC, the Sendai Framework for Disaster Risk Reduction, the Sustainable Development Goals and Habitat III processes to take stock of, report and review our collective action by 2020.

We will take advantage of our respective working fora and working groups to keep promoting this dynamic.

We invite others to join us in uniting toward these common, ambitious goals for local and regional climate action, and to jointly committing to achieve a resilient and well below 2°C world.



LIMA COP20 CMP10
CONFÉRENCE DES PARTIES ET CONFÉRENCE DES MÉTIERS



PARIS2015
CONFÉRENCE DES PARTIES ET CONFÉRENCE DES MÉTIERS
COP21-CMP11



United Nations



United Nations
Framework Convention on
Climate Change

Endorsers of *The Paris Action Statement*

Networks of subnational governments

C40 Cities Climate Leadership Group (C40)
Cities Alliance
Council of European Municipalities and Regions
Energycities
Eurocities
FMDV
ICLEI
International Association of Francophone Mayors
NRG4SD
The Climate Group States and Regions Alliance
United Cities and Local Governments
World Council on City Data (WCCD)

Local and subnational governments

City of Djilor, Senegal
City of Miraflores, Peru
City of Paris, France
Government of Catalonia
State of Rio - Brazil
Rhone Alpes Region, France

International initiatives

Climate Bonds Initiative
Climate and Clean Air Coalition
Compact of Mayors
SLOCAT Partnership

National governments and Regional institutions

Canada
France
Peru
Japan
West African Economic and Monetary Union



LIMA COP20/CMP10
CONFÉRENCE DES PARTIES



CONFÉRENCE DES NATIONS UNIES
SUR LE CHANGEMENT CLIMATIQUE
COP21-CMP11



United Nations



United Nations
Framework Convention on
Climate Change

International organisations

- UN Capital Development Fund (UNCDF)
- UN Habitat
- United Nations Office for Disaster Risk Reduction (UNISDR)

Donor agencies

- Agence Française de Développement (AFD)
- Columbian Adaptation Fund
- Finnish Innovation Fund Sitra
- World Bank

NGOs, foundations, academic

- Bloomberg Philanthropies
- Global Infrastructure Basel (GIB) Foundation
- Michael Bloomberg

Companies

- CDP, Driving Sustainable Economie
- Servicios Ambientales S.A, Bolivia

To add your entity to the list of endorsers, please send an email to citiesandregions@cop21.gouv.fr



United Nations



United Nations
Framework Convention on
Climate Change

Décembre 2015 - Traduction de courtoisie

L'Engagement de Paris

Transformer l'action climat des territoires

Les territoires sont des espaces clé de cohésion sociale et de développement économique ; ils représentent une part non négligeable dans l'émission globale de gaz à effet de serre. Ils font également face aux conséquences considérables du changement climatique en particulier sur les problématiques d'accès à l'eau, de qualité de l'air, de santé, de sécurité alimentaire, de revenus agricoles, de vagues de chaleur et d'inondation.

Largement mobilisées, les collectivités territoriales sont à l'avant-garde de la réduction des émissions de gaz à effet de serre. En collaboration avec les différents acteurs locaux et avec leurs concitoyens, elles sont parmi les premières à traduire l'action climatique sur le terrain. L'innovation économique, technologique et sociale se développe aux échelons locaux et régionaux et contribue à un développement durable partout dans le monde.

Engager le monde sur une trajectoire résiliente et en deçà de 2°C ne sera possible que si l'action locale et régionale s'accélère.

Gouvernements locaux et nationaux, citoyens, organisations non gouvernementales, bailleurs, banques, entreprises et organisations internationales ont tous un rôle important à jouer dans l'accélération de la transition vers un avenir commun soutenable au sein de chaque ville, province, région de la planète.

Un monde durable, résilient et sobre en émissions et où les conditions de vies sont décentes pour tous ne pourra advenir que si les actions sont prises à l'échelon le plus proche des citoyens.

Cela implique à la fois une forte volonté politique, une collaboration entre tous les niveaux de gouvernance, de l'innovation, la transformation des chaînes de production et de nos modes de vie. Cela implique également que nos politiques s'appuient sur l'état des connaissances scientifiques disponibles et soient dotées d'outils de pilotage efficaces.

Nous venons ensemble à Paris pour nous engager dans de nouvelles méthodes de travail. Pour cela, nous nous efforçons de renforcer la coopération entre les différents échelons décisionnels et d'accélérer la mise en œuvre de l'action climatique sur tous les territoires, les villes, provinces et régions de la planète.

* * *



United Nations



United Nations
Framework Convention on
Climate Change

En fonction de nos niveaux de responsabilités et de nos capacités, nous nous engageons ensemble à soutenir l'action climatique sur les territoires par le déploiement des ressources d'ici 2020.

Nous reconnaissions que les investissements dans les services et les infrastructures urbaines à faibles émissions et résilientes au changement climatique sont essentiels à la réduction globale des émissions de gaz à effet de serre et à l'atténuation des risques climatiques locaux. Nous reconnaissions les bénéfices que de tels efforts peuvent apporter en termes de création d'emploi, d'efficacité des ressources et de santé publique.

Pour amplifier l'action climatique sur le long terme et en accord avec nos différents mandats, nous prenons la décision de travailler ensemble sur quatre objectifs à atteindre à l'horizon 2020 :

- 1. Accroître l'échelle et le nombre d'actions et de plans climat engagés par les collectivités territoriales dans le but de réduire les émissions des secteurs les plus polluants et de renforcer l'adaptation au changement climatique. En particulier, il apparaît nécessaire de :**
 - Couvrir l'ensemble des continents dans la diversité des territoires ;
 - Mesurer l'ambition de l'action à sa capacité à contribuer à une trajectoire sous les 2°C ;
 - Une attention particulière sera portée aux zones connaissant une urbanisation rapide afin de renforcer leurs capacités à concevoir et à mettre en œuvre des stratégies résilientes, efficaces en termes d'usage de ressources et sobres en carbone.
- 2. Renforcer la résilience des territoires face au dérèglement climatique, et ce dans le plus grand nombre de villes et de régions possibles avec une attention particulière accordée aux villes, régions et populations les plus vulnérables**
- 3. Faciliter le financement des projets locaux et régionaux d'investissement, et en particulier :**
 - Renforcer le soutien financier aux politiques locales intégrées, aux stratégies d'infrastructures et aux programmes de résilience et d'atténuation sur tous les continents ;
 - Améliorer l'accès des collectivités territoriales aux financements soutenables.
- 4. Renforcer le dialogue, les partenariats et les politiques réunissant tous les échelons de gouvernance (nationaux, régionaux, provinciaux, urbains et communautaires) dans la conception et la mise en œuvre des actions climat. En particulier:**
 - Promouvoir l'amplification et l'accélération d'alliances sectorielles locales pertinentes ;
 - Développer de nouveaux partenariats internationaux rassemblant des acteurs de différents niveaux ;
 - Renforcer la participation des gouvernements nationaux au sein des initiatives internationales ;
 - Soutenir l'échange de connaissances et le transfert de technologies entre les villes et les régions du monde, notamment à travers la coopération décentralisée.



United Nations



United Nations
Framework Convention on
Climate Change

À travers la collaboration et le travail en partenariat, nous atteindrons ces objectifs et accélérerons, avec nos concitoyens de par le monde, la transformation sur le terrain. Dans l'esprit du plan d'action Lima-Paris, nous continuerons à développer notre action d'ici la COP22, à Marrakech, afin de finaliser un programme de travail.

Nous mettrons à profit les processus de la CCNUCC, du Cadre de Sendai sur la réduction des risques de catastrophes, des Objectifs de développement durable et d'Habitat III pour dresser le bilan et engager la revue de notre action collective d'ici à 2020.

Nous profiterons de nos enceintes respectives ainsi que des réunions de nos différents groupes de travail pour entretenir et promouvoir cette dynamique.

Nous invitons d'autres acteurs à nous rejoindre afin de nous unir autour de ces objectifs communs et ambitieux au service de l'action climat des territoires, ainsi qu'à s'engager dans la construction d'un monde résilient et bien en deçà des 2°C.



United Nations



United Nations
Framework Convention on
Climate Change

Signataires de l'Engagement de Paris

Réseaux de collectivités territoriales

C40 Cities Climate Leadership Group (C40)
Cities Alliance
Council of European Municipalities and Regions
Energycities
Eurocities
FMDV
ICLEI
International Association of Francophone Mayors
NRG4SD
The Climate Group States and Regions Alliance
United Cities and Local Governments
World Council on City Data (WCCD)

Collectivités territoriales

City of Djilor, Senegal
City of Miraflores, Peru
City of Paris, France
Government of Catalonia
State of Rio - Brazil
Rhone Alpes Region, France

Initiatives internationales

Climate Bonds Initiative
Climate and Clean Air Coalition
Compact of Mayors
SLOCAT Partnership

Gouvernements nationaux et institutions régionales

Canada
France
Peru
Japan
West African Economic and Monetary Union

Organisations internationales

UN Capital Development Fund (UNCDF)



LIMA COP20 CMP10
CONFÉRENCE DES NATIONS UNIES
SUR LE CHANGEMENT CLIMATIQUE



PARIS2015
CONFÉRENCE DES NATIONS UNIES
SUR LE CHANGEMENT CLIMATIQUE
COP21·CMP11



United Nations



United Nations
Framework Convention on
Climate Change

UN Habitat
United Nations Office for Disaster Risk Reduction (UNISDR)

Bailleurs de fonds

Agence Française de Développement (AFD)
Columbian Adaptation Fund
Finnish Innovation Fund Sitra
World Bank

ONGs, fondations

Bloomberg Philanthropies
Global Infrastructure Basel (GIB) Foundation
Michael Bloomberg

Entreprises

CDP, Driving Sustainable Economies
Servicios Ambientales S.A, Bolivia

Afin d'ajouter votre entité à la liste des signataires, veuillez envoyer un courriel à
citiesandregions@cop21.gouv.fr

